

ملخص الدراسة باللغة العربية

أثر تغير النفقات الرأسمالية في القيمة السوقية لأسهم البنوك التجارية المدرجة في بورصة

عمان

اعداد الطالب جواد نايل المهيرات

اشراف الدكتور بلال نايف الزريقات

الملخص

تهدف هذه الدراسة إلى التعرف على اثر التغير في النفقات الرأسمالية في القيمة السوقية لاسهم البنوك لتجارية المدرجة في بورصة عمان، و لتحقيق اهداف الدراسة تم قياس تغير النفقات الرأسمالية باستخدام بعدين هما: التغير في الأصول الثابتة والتغير في التدفقات النقدية من الانشطة الإستثمارية، اما القيمة السوقية فقد تم قياسها من خلال ضرب السعر السوقي للسهم في عدد الأسهم العادية، وقد تم جمع البيانات اللازمة للإجابة على اسئلة الدراسة باستخدام التقارير المالية السنوية لعينة الدراسة والمتمثلة بالبنوك التجارية المدرجة في بورصة عمان والبالغ عددها (13) بنكا حيث غطت الدراسة بيانات الفترة الزمنية (2015-2020).

بينت نتائج الدراسة عدم وجود أثر او دال احصائيا لتغير النفقات الرأسمالية بأبعادها (التغير في الأصول الثابتة، التغير في التدفقات النقدية من الأنشطة الإستثمارية) في القيمة السوقية لأسهم البنوك التجارية المدرجة في بورصة عمان، كما بينت عدم وجود أثر دال احصائياً لتغير الأصول الثابتة في القيمة السوقية لأسهم البنوك التجارية المدرجة في بورصة عمان، بالإضافة إلى عدم وجود أثر دال احصائيا لتغير

التدفقات النقدية من الأنشطة الإستثمارية في القيمة السوقية لأسهم البنوك التجارية المدرجة في بورصة عمان.

بناء على نتائج الدراسة تم تقديم عدة توصيات منها ضرورة زيادة اهتمام البنوك بالإنفاق الرأسمالي الامر الذي يساهم في التوسع وزيادة مستوى الشمول المالي وكذلك مراجعة الأسعار السوقية للبنوك بشكل مستمر للتمكن من النظر في أسباب التغير في هذه الأسعار والتمكن من التعامل معه في حينه.

الكلمات المفتاحية: النفقات الرأسمالية، القيمة السوقية، البنوك التجارية المدرجة في بورصة عمان

ملخص الدراسة باللغة الانجليزية

Abstract

The Impact of Changing Capital Expenditure in the Market Value of stock at Jordanian Commercial Banks Listed in the Amman Stock Exchange

Prepared by: Jawad Nayel Al-Mhairat

Supervised by: Dr. Bilal Nayef Al-Zuregat

This study aims to identify the impact of change in capital expenditures in the market value of stock at Jordanian Commercial Banks Listed in the Amman Stock Exchange, and to achieve the objectives of the study, the change in capital expenditures was measured using two dimensions: the change in fixed assets and the change in cash flows from investment activities As for the market value, it was measured by multiplying the market price of the share by the number of ordinary shares. The data necessary to answer the questions of the study was collected using the annual financial reports of the study sample represented by the (13) commercial banks listed on Amman Stock Exchange, where the study covered the data of the period (2015-2020).

The results of the study showed that there was no statistically significant impact of a change in capital expenditures with its dimensions (change in fixed assets, change in cash flows from investment activities) in the market value of stock of commercial banks listed on Amman Stock Exchange. It also showed that there was no a statistically significant impact of the change of fixed assets in the market value of stock of commercial banks listed on the Amman Stock Exchange, in

addition to no a statistically significant impact of the change in cash flows from investment activities on the market value of stock of commercial banks listed on Amman Stock Exchange.

Based on the results of the study, several recommendations were made, including the need to increase banks' interest in capital spending, which contributes to expansion and increasing the level of financial inclusion, as well as reviewing the market prices of banks on an ongoing basis to be able to consider the reasons for the change in these prices and to be able to deal with it in a timely manner.

Keywords: Capital Expenditures, Market Value, Commercial Banks Listed on the Amman Stock Exchange.